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írásbeli - kérdés
az Országgyűlés Elnöke részére

Helyben

Tisztelt Elnök Asszony!

„Tervezik-e a lisztérzékenyek étkezésének támogatását?" címmel a
Házszabály 91 . S-a alapján kérdést kívánok benyújtani Csehák Judithoz, az
Egészségügyi, Szociális és Családügyi Minisztérium miniszteréhez .
A kérdésre a választ írásban kérem.

Tisztelt Miniszter Asszony!

A coeliákia (lisztérzékenység) a vékonybél leggyakoribb krónikus felszívódási
zavarhoz vezető betegsége, amelyet genetikailag fogékony egyénekben az étkezéssel
bevitt gabonafehérje, a glutén idéz elő .

A lisztérzékenység jelentősége abban áll, hogy az általa okozott felszívódási zavarok
heves, fájdalmas hasmenéseket, puffadást, fogyást, csontritkulást, depressziót s még
számos más betegséget is okozhatnak . Hajlamosít kezeletlen esetekben különböző
autoimmun megbetegedésekre, elsősorban gyermekkori cukorbetegségre,
bélrendszeri daganatokra .

Európai orvosok vizsgálatai szerint a lisztérzékenység gyakorisága, a betegség
megjelenésének időpontja drámaian megváltozott az elmúlt 30-40 évben . Korábban
többnyire gyermekbetegségnek gondolták, jelenlegi ismereteink szerint bármely
életkorban előfordulhat .

Dr. Sárdy Miklós professzornak a Magyar Coelákia Társaság közgyűlésén
elhangzott előadásából kiderült, hogy az utóbbi évtizedekben a korábban
feltételezettnél nagyságrendekkel többen szenvednek ebben a betegségben .

Emiatt nagyon sok országban megkezdték a lisztérzékenységgel kapcsolatos
szűrővizsgálatokat, s az egészségesnek tűnő véradók között, pl . Svédországban
1 :256, Eszak-Írországban pedig 1 :152 gyakoriságot észleltek. Ugyanakkor
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hazánkban egy óvodásokon végzett vizsgálat során 1 :85-höz volt a betegek aránya .
A kiszűrt betegeket felvilágosítják. Az orvosok igyekeznek őket rábírni, hogy
diétázzanak, ez megszűnteti a legenyhébb tüneteket, de meg is előzi a társuló
betegségek kialakulását.

Mindezt azért mondtam el, hogy érzékeltessem : e betegséggel előbb-utóbb
komolyabban kellene számolni hazánkban . Ennek egyik része lehetne : nagyobb
segítséget kellene adni a lisztérzékenyeknek azzal, hogy minden élelmiszeren
feltüntetik, hogy tartalmaz-e glutént .
Lényegesen segítene a sorsukon, ha orvosi igazolás mellett olcsóbban juthatnának a
számukra fontos élelmiszerekhez, - mely nem búzalisztből készült - ugyanis ők 1 kg
kenyeret, mintegy 700 forintért, egy 15 dkg-os gluténmentes nápolyit pedig 300
forintért tudnak megvásárolni. Ebből is kitűnik, hogy a gluténmentes élelmezés kb .
6-szorosa a normálnak .

Ugyancsak fontosnak tartanám, hogy mielőbb kezdődjön el szűrővizsgálat e
betegség széleskörű kiderítésére, hiszen a világban mindenütt előtérbe kerültek ezek
a felmérések . Orvosi szempontból is egyre aktuálisabb a téma, hiszen ma már a
szakemberek is elismerik, alulértékelték a coeliákia szerepét egyes betegségek
kialakulásában .

Tervezik-e a lisztérzékenyek étkezésének támogatását? Mikorra várható
szűrővizsgálat e betegség széleskörű kiderítésére?

Várom válaszait!

Budapest, 2002. július 9 .

Homa Janos
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